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P 604 1 sl      jm 19.9.2021 

Ž86,11Hospodine, ukaž mi svou cestu, budu žít podle tvé pravdy, soustřeď mou mysl na bázeň tvého jména.  

P 678  

Hospodine, Bože náš,  

Na tebe očekáváme. Stojíme v zástupu lidí, kteří takto k tobě volali dávno, celá staletí i tisíciletí. Prosíme, buď teď 

mezi námi přítomen. Udělej z tohoto sejítí lidí svoji krásnou církev. Máme starosti, trápení i viny, to před tebou 

skládáme s důvěrou. A také míváme radost a jsme vděčni a někdy se nám chce i jásat. To neumíme často.  

Učiň, prosíme, ten zázrak, abychom odsud odcházeli v důvěře ve tvé odpuštění. Abychom byli smířeni mezi sebou, a 

abychom byli schopni radovat se. Někdy třeba i jásat. Dej nám posilu a povzbuzení, prosíme. Tobě buď sláva Bože 

Stvořiteli, Pane Ježíši Kriste, Duchu svatý. Na tebe očekáváme. Amen 

Biblické čtení: Ex 2,11-22 

V oněch dnech, když Mojžíš dospěl, vyšel ke svým bratřím a viděl jejich robotu. Spatřil nějakého Egypťana, jak ubíjí 
Hebreje, jednoho z jeho bratří. Rozhlédl se na všechny strany, a když viděl, že tam nikdo není, ubil Egypťana a 
zahrabal do písku. 

Když vyšel druhého dne, spatřil dva Hebreje, jak se rvali. Řekl tomu, který nebyl v právu: „Proč chceš ubít svého 
druha?“  
Ohradil se: „Kdo tě ustanovil nad námi za velitele a soudce? Máš v úmyslu mě zavraždit, jako jsi zavraždil toho 
Egypťana?“ Mojžíš se ulekl a řekl si: „Jistě se o věci už ví!“ 
Farao o tom vskutku uslyšel a chtěl dát Mojžíše zavraždit. Ale Mojžíš před faraónem uprchl a usadil se v midjánské 
zemi; posadil se u studny. 

Midjánský kněz měl sedm dcer. Ty přišly, vážily vodu a plnily žlaby, aby napojily stádo svého otce. Tu přišli pastýři a 
odháněli je. Ale Mojžíš vstal, ochránil je a napojil jejich stádo. Když přišly ke svému otci Reúelovi, zeptal se: „Jak to, že 
jste dnes přišly tak brzo?“  
Odpověděly: „Nějaký Egypťan nás vysvobodil z rukou pastýřů. Také nám ochotně navážil vodu a napojil stádo.“ 
 Reúel se zeptal svých dcer: „Kde je? Proč jste tam toho muže nechaly? Zavolejte ho, ať pojí chléb!“ 
 Mojžíš se rozhodl, že u toho muže zůstane, a on mu dal svou dceru Siporu za manželku . 
 Ta porodila syna a Mojžíš mu dal jméno Geršóm (to je Hostem-tam) . Řekl: „Byl jsem hostem v cizí zemi.“ 

P 691  

Milí bratři a sestry,  

podivně začíná příběh Mojžíšův. Úplný začátek jeho života byl drama, kdy se zásluhou několika žen stalo, že 
dítě bylo zachráněno. Další podrobnosti z jeho života na královském, totiž faraonově dvoře - Mojžíš byl totiž vlastně 
adoptovaným vnukem faraonovým - už nemáme, nejsou důležité. Dodala nám je, jak jsme minule slyšeli, židovská 
legenda.  
  Avšak další biblický obraz z jeho života, z života mladého muže, který má před sebou velkou budoucnost, je 
dosti divný. Začalo to vraždou. Jsou nějaké polehčující okolnosti? Snad ano, Mojžíš zabil zlého člověka. Ale lze toho 
zabitého jednoznačně označit jako zlého? Třeba tento egyptský policajt měl doma taky ženu a kupu dětí a starou 
matku, o kterou se pečlivě staral. O tom nevíme nic. Co však víme je, že vražda je vždycky vraždou. I když, mohou 
nastat okolnosti, kdy se i toto dá zpochybnit.  
  Například: Z hlediska vyššího principu mravního vražda na tyranu není zločinem, to je věta, kterou můžete 
znát z povídky nebo z filmu s názvem Vyšší princip a zřejmě byste k tomu dokázali dodat příklady, kdy se to stalo, či 
mělo stát, a bylo by to morálně ospravedlnitelné.  
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Ale byl surový egyptský dozorce ten případ? Vrtá mi hlavou, zda egyptský princ neměl taková privilegia a 
pravomoci, aby takový problém vyřešil jinak. přesně vzato – podle výše zmíněného tématu odstranění tyrana - by 
Mojžíš měl zaměřit svůj hněv na svého adoptivního dědu faraona, který nařídil týrání hebrejských otroků. Jest 
pochybovati, zda by to pomohlo, možná nástupce na trůnu by pokračoval v nastaveném způsobu vládnutí.  
  Připomenu vám začátek prvního čtení: když Mojžíš dospěl, vyšel ke svým bratřím. O jeho dětství tam tedy 
není nic, předpokládáme však, že ho o jeho původu důkladně vzdělala jeho matka, která byla oficiálně jeho kojnou. 
To, že Mojžíš vyšel ke svým bratřím, nebude znamenat, že jednoho dne, nemaje nic lepšího na práci, vyrazil na 
obhlídku otroků, kteří byli etnicky jeho národem. TO bude znamenat spíše to, že se o tento národ záměrně a cíleně 
zajímal. Předám slovo opět židovské legendě: 
  „Toho dne spatřil Mojžíš urostlé muže, nesoucí lehká břemena a slabé muže, vlekoucí těžká břemena, starce, 
kteří vykonávali práci mladých, a mladé, zabývající se úkoly starců, muže, určené k práci žen a ženy klesající pod tíhou 
mužské práce. Mojžíšovi to připadalo tak šokující a potupné, že se zasadil o to, aby od té doby každý pracoval podle 
svých schopností a sil. A aby nikdo nehynul za jiného. Nic není pro oběť horší, nežli zakoušet neužitečné utrpení. Když 
Mojžíš našel svoji sounáležitost a vyburcoval svého ducha, podnikl ve prospěch utlačovaných další akce, při nichž 
stále více riskoval. Vymohl pro ně úlevy a prohlásil se za ochránce jejich zájmů. Chtěl jim porozumět a pomoci, 
porozumět, aby mohl pomoci“. (E.Wiesel) 
  Když tedy uviděl, jak dozorce mlátí Hebreje, asi ho bil strašně, a možná by ho i byl zabil, tehdy se do toho 
ochránce Mojžíš vložil a věc vyřešil. Divné je na tom, že se důsledně mlčí o zachráněném. Člověk by chtěl vědět, jak 
se k tomu postavil ten zachráněný Hebrej. Není však nutně logické, že to byl on sám, kdo to roznesl všude, ačkoliv 
Mojžíš se to snažil utajit? Připomínám, že nejdřív, ještě než se na Egypťana vrhl, se Mojžíš rozhlédl sem a tam. 
Zkontroloval, jestli ho nikdo nevidí. A to je to, co celou záležitost, která by mohla být omluvena aspoň trochu 
mladických revolučním elánem, staví do ještě horšího světla. Nepůjde to omlouvat.  
  Druhá scénka je neméně žalostná, až tragicky trapná, podruhé se tlučou dva otroci spolu. Mojžíš tentokrát 
zasahuje velmi moudře, s autoritou se snaží záležitost vyřešit domluvou a odkazuje na právo. A narazí, otroci s ním 
mluví s překvapivým despektem. Jak je možné, že tihle ubožáci, na které si každý Egypťan může dovolit, jsou vůči 
princi egyptskému tak drzí? Rabíni z toho usuzují, že mezi nimi bylo obecně známo, že Mojžíš je z jejich rodu, že patří 
k nim, k hebrejským otrokům, spodině společnosti.  
  Mojžíše vyděsí, že se o záležitosti ví, podle logiky příběhu se ví o tom, že je vrah, což nám vypravěč potvrzuje, 
a tak Mojžíšovi nezbývá, než utéct.  
  Otroci se ho zeptali: Kdo tě nad námi ustanovil za velitele a soudce? O Bohu se zatím nemluví, ale čtenář na 
to postupně přijde, že Mojžíš tyto dvě funkce dostane a že tím ustanovitelem a pověřovatelem je sám Bůh. Ale v čem 
je problém: Mojžíš, který je jasně motivován ve svých činech starostí o svůj národ, chce mu pomoci, dělá tutéž chybu, 
kterou dělaly jiné biblické postavy. Příliš to uspěchá a vymýšlí vlastní řešení, neptá se po dobrém řešení. Třeba 
Abraham, jemuž Bůh slíbil syna a příliš dlouho žádný není, si vezme další manželku, aby tomu trochu pomohl. Ale to 
není ono, takhle to zaslíbení nebylo myšleno. Jenže tam jde o narození dětí, tak to bychom ještě pochopili.  
  Tady jde o to, že mladý Mojžíš z takzvaně ušlechtilých důvodů vraždí, a na tom je mnohem lépe vidět, že 
prostě tudy cesta nevede a že je potřeba najít tu cestu, která je správná, aby to skutečně pomohlo. A ta správná 
cesta je většinou ta složitější. Představte si a použijte své vlastní zkušenosti s dějinami, že by Mojžíš zorganizoval 
Hebreje, za pomocí tajných schůzek, motáků a sítě spolupracovníků by zorganizoval revoluční povstání přes 
spáleniště, přes krvavé řeky by soudruzi šli vpřed, buď by hrdinně zhynuli v boji, nebo by svrhli vládu a nastolili nový 
revoluční režim. U toho potřebuji ty vaše vlastní vzpomínky, jak to potom pokračuje. A jsem přesvědčené, že pro 
Mojžíše samotného by tohle byla jednodušší varianta. Možná by se stal v Egyptě králem a v klidu by dožil své dny. A 
co se bude dít pak, by mu mohlo být jedno. 
  Ale to se nestalo, protože cesta Mojžíšova byla mnohem složitější. Aby vyvedl lid z otroctví, musel pro to 
udělat mnohem víc, než si zábavně zarevolucionařit.  
  A na cestu se Mojžíš, ten zklamaný zastánce svého porobeného lidu, musí tedy vydat hned, aby si zachránil 
život. A dost možná už nechce nikoho zachraňovat. Jeho chráněnci přejímají způsoby tyranů, místo toho, aby se 
k sobě chovali dobře, jsou k sobě navzájem nespravedliví, a když nemají modřiny od dozorců, vyrobí si je sami. Jsou 
nevděční a nestojí o něho, o jeho snahy, o jeho nasazení. Na co se pro takovéhle vydávat v nebezpečí. Utéct bude 
lepší. (Tato možná Možíšova úvaha se naprosto liší od úvahy Boží, viz dále.) 
  Tak došel do země, kde se v další scéně dovídáme, že jeho ochranitelské vlastnosti jej neopustily, že 
nerezignoval na to, aby bylo na světě uplatňováno právo a spravedlnost, a to i když jde o malou ves a spory mezi 
pastýři a pastýřkami. Zastává se slabších, to mu je ke cti. Je za to odměněn a může se usadit v zemi midjánské, byla 
svatba a do roka synáček, zazvonil zvonec a všechno dobře dopadlo.  
  Jistěže ne. Ještě to nedopadlo. Pokračování ještě bude, pro Mojžíše bude toho pokračování ještě tolik, že se 
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mu z toho hlava zatočí. Ale pro tuto chvíli, chvíli usazení, zklidnění, odpočinutí je potřeba si všimnout jména toho 
synáčka. Jmenuje se Geršom, to znamená Hostem tam. Mojžíš totiž do jména svého syna vkládá své hostování, svůj 
úděl cizince. Znovu si připomeňme, jak to měl s národností a státní příslušností. Byl Žid, cizinec v egyptské zemi a 
jeho národnost tam byla tajná. V zemi midjánské ho považovali za Egypťana. Zase cizinec. Ještě na druhou, protože 
národností Egypťan nebyl, ale vlastně státní příslušností ano.  
  Tento neustálý cizinec, který se právě na chvíli usadil, však svoje hostování, rozumějte: putování,  bude mít 
jako způsob života. A tím se nemyslí způsob života kočovnický. Tím se myslí, že jeho život bude na cestě k cíli, 
kterého nedosáhne a to nevadí. Jeho cílem bude plnit úkol, který dostal. Neusadí se, nebude mít nic, nezabydlí se ve 
své funkci, ani ve svém domě, pořád ho budou lidé i Bůh honit z místa na místo.  
  Právě tento Bůh, o kterém se zatím příliš nemluvilo, je stále v příběhu přítomen, jak nás ujišťuje vypravěč: Po 
mnoha letech egyptský král zemřel, ale Izraelci vzdychali a úpěli v otročině dál . Jejich volání o pomoc 
vystupovalo z té otročiny k Bohu.  Bůh vyslyšel jejich sténání, Bůh se rozpomněl na svou smlouvu s 
Abrahamem, Izákem a Jákobem, Bůh na syny Izraele pohleděl, Bůh se k nim přiznal.  
  Bůh je vyslyšel, rozpomněl se, pohleděl na ně, přiznal se k nim. To jsou základní biblická vyjádření toho, že se 
Bůh rozhodl angažovat. Že mu ten lid není lhostejný, i když si to možná lid občas myslí. V tom jeho rozpomenutí se 
bude mít Mojžíš velkou úlohu, a to právě ten Mojžíš, který začal tak podivně a zrovna jsme četli, že se usadil a věnuje 
se svým záležitostem.  
  Kdybychom v tomto příběhu měli najít svoji roli, tak se nejvíce nabízí role toho lidu, který si přeje a doufá, že 
se pro něj bude Bůh angažovat. Ale i v některých momentech Mojžíšova rozhodování můžeme najít shodu 
s rozhodováním naším. Přidávám slova Ježíšova, která mohou být povzbuzením i radou, jak pro dobu, kdy se nám 
zdá, že Bůh na svůj lid snad zapomněl,  tak i pro chvíle, kdy je potřeba se rozhodnout.  
  Ježíš pohlédl na učedníky a řekl: „Blaze vám, chudí, neboť vaše je království Boží. Blaze vám, kdo 
nyní hladovíte, neboť budete nasyceni. Blaze vám, kdo nyní pláčete, neboť se budete s mát. Vám, kteří mě 
slyšíte, pravím: Milujte své nepřátele. Dobře čiňte těm, kteří vás nenávidí. Žehnejte těm, kteří vás 
proklínají, modlete se za ty, kteří vám ubližují. Tomu, kdo tě udeří do tváře, nastav i druhou, a bude -li ti 
brát plášť, nech mu i košili! Každému, kdo tě prosí, dávej, a co ti někdo vezme, nepožaduj zpět. Jak chcete, 
aby lidé jednali s vámi, tak jednejte vy s nimi.  
  Je to jen část z Ježíšova učení, jen jeho připomenutí, a i to se zdá být těžké ke splnění. Učedníci na Ježíšovo 
náročné učení reagují takto: Ještě více se zhrozili a říkali si: „Kdo tedy může být spasen?“ Rozumějme v 
souvislostech mojžíšovského příběhu: Kdo vůbec dokáže najít správnou cestu? 
Tehdy na ně Ježíš  pohleděl a řekl: „U lidí je to nemožné, ale ne u Boha; vždyť u Boha je možné všecko.“ 
V této naději, že s pomocí Boží je i pro nás možné najít správnou cestu i trpělivě očekávat pomoc Páně, v této naději 
přijměme dne všechna upozornění příběhu mladého Mojžíše. 

P 408 4 sl – o pomoci Páně do našich starostí a našeho času  

Ef 3 20Tomu pak, který působením své moci mezi námi může učinit nade všechno víc, než zač prosíme a co 
si dovedeme představit, 21jemu samému buď sláva v církvi a v Kristu Ježíši po všecka pokolení na věky 
věků! Amen. 

2te 3 Sám Pán pokoje ať vám uděluje pokoj vždycky a ve všem. Pán se všemi vámi.  

P 582  
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